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کوتاه اقتصادی

* براساس گزارش گمرک ایران در 4 ماه نخست سال جاری بیش از 25 میلیون 
دلار تجارت چمدانی وجود داش��ته است. براساس آمار گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، طی 4 ماه نخس��ت س��ال 93 حدود 25 میلیون و 598 هزار دلار و در هر 
روز به طور متوسط 206 هزار دلار کالا از طریق تجارت جهانی از گمرکات مرزی 
به کش��ورهای CIS یا کشورهای مستقل مش��ترک المنافع ارسال شده است که 
این رقم تنها در حدود 24 صدم درصد از ارزش کل صادرات کش��ور را تش��کیل 
می دهد. براس��اس آمار گمرک ایران طی 4 ماه نخست سال 92 صادرات تجارت 
چمدان��ی 23 میلی��ون و 338 هزار دلار بوده که معادل 23 صدم درصد از ارزش 
کل صادرات این سال را شامل شده است و حاکی از افزایش 9/68 درصدی ارزش 

تجارت چمدانی نسبت به مدت مشابه سال قبل دارد.
* مشاور وزیر و طراح صندوق پس انداز مسکن گفت: بانک مرکزی مشکلی 
با افزایش سقف تسهیلات مسکن ندارد به شرط آنکه دولت منابع آن را 
تأمین کند. حس�ین عبده تبریزی اظهار داشت: درخواست وزارت راه و 
شهرسازی افزایش سقف تسهیلات خرید مسکن تا 80 میلیون تومان بود 
اما ظاهراً بانک مرکزی رقم 60 میلیون تومان را پذیرفته است. وی تصریح 
کرد: بانک مرکزی معتقد است چنانچه دولت منابع افزایش سقف تسهیلات 

خرید مسکن را تأمین کند مشکلی برای افزایش تسهیلات ندارد.
* وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: به منظور خروج از رکود اقتصادی و رسیدن 
به رش��دهای اقتصادی مثبت و رو به بالا باید در جهت توسعه صادرات غیرنفتی 
ت��لاش کنیم. محمدرضا نعم��ت زاده گفت: با محور ق��رار دادن امور اقتصادی بر 
فعالیت های سفارتخانه و نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور 
می توان به تش��ویق علاقمندان خارجی و حمایت های مؤثر از شرکت های فنی و 
مهندسی و همچنین تسهیل در صدور روادید تجاری فعالان اقتصادی و افزایش 
ارزش صادرات کالا و خدمات غیرنفتی در سال های آتی امیدوار بود. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در همایش رؤس��ای نمایندگی های جمهوری اس��لامی ایران در 
خارج از کشور افزود: پشتیبانی از فعالان اقتصادی ایران در جهت توسعه صادرات 

از مهم ترین سیاست های این وزارتخانه است.
* مراس�م قرعه کش�ی اولین توپ طلای یک کیلوگرم�ی، بین دارندگان 
س�پرده حامی فوتبال ایران در بانک پاس�ارگاد روز میلاد امام رضا)ع(، 
انج�ام خواهد گرفت. خس�رو رفیعی مش�اور مدیرعام�ل و مدیر روابط 
عمومی این بانک با اعلام این خبر گفت: بانک پاسارگاد به پاس استقبال 
هم میهنان گرامی از سپرده حامی فوتبال ایران، مراسم قرعه کشی اولین 
توپ طلا، بین دارندگان این س�پرده که تا پایان عید سعید فطر اقدام به 
افتتاح آن کرده اند را برگزار خواهد کرد. وی ادامه داد: سپرده حامی تیم 
ملی فوتبال، جهت تس�هیل حمایت مالی هم میهنان گرامی از تیم ملی 

کشورمان ارایه شده است.
* با اجرای عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی مش��ترکین با پیش ش��ماره های 
3270 الی 3275، 3277، 3230 الی 3233 از امروز حداکثر به مدت 72 ساعت 

با اختلال همراه است.

رئی�س ات�اق بازرگان�ی و 
صنایع و معادن تهران با انتقاد 
از عدم تعیین تکلیف معوقات 
تش�کیل  خواس�تار  بانک�ی، 
کارگروهی ملی برای حل این 

معضل شد.
یحیی آل اسحاق در گفتگو با 
مهر با انتقاد از عدم تعیین تکلیف 
معوقات بانکی، گفت: متأس��فانه 
علیرغ��م اینکه موض��وع معوقات 
بانکی ام��روز به یکی از معضلات 
اصلی اقتصاد ایران تبدیل ش��ده 
اس��ت، اما رقم مش��خصی از این 
معوقات از سوی دولت به صورت 
رس��می اعلام نمی ش��ود و برخی 
سخن از 80 هزار میلیارد تومان و 
برخی دیگر صبحت از 120  هزار 
میلیارد توم��ان می کنند؛ اگرچه 
رقم 200 هزار میلیارد تومانی نیز 
برای حجم معوقات بانکی به تازگی 

اعلام شده است.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و 
معادن تهران افزود: اینکه مجموعه 

نظام بانکی با دولت مدعی هستند 
که رقم دقیقی از مطالبات معوق 
بانکی را در اختیار ندارند، به دور 
از ذهن اس��ت، چرا که به هر حال 
هر بانک به خوبی می داند که چه 
میزان تس��هیلات ب��ه چه افرادی 
ارایه کرده و به طور قطع، اطلاعات 
آنه��ا نیز به ص��ورت مدون وجود 
دارد، بنابراین عدم اطلاع بانکها از 
رقم دقیق مطالبات معوق بانکی، 

عقلانی نیست.
وی تصریح کرد: در این میان، 
دولت به عنوان بزرگترین بدهکار 
بانکی، حاضر نیس��ت رقم دقیقی 
از مطالبات خود به بانکها را اعلام 
کند، این در حالی است که دولت 
باید مش��کلی را که برای بانکها به 
ای��ن ترتیب پیش آم��ده با تدبیر 
خود س��امان ده��د، در حالی که 
هم اکنون تکلیف معوقات بانکی و 
برنامه دولت برای ساماندهی آن، به 
صراحت اعلام نمی شود و تنها در 
همه محافل، نامی از معوقات بانکی 

برده می شود و همه به عنوان یک 
معضل از آن یاد می کنند.

به گفته آل اس��حاق، در عین 
ح��ال، چنانچه بانکه��ا به صورت 
شفاف اس��امی افرادی که دارای 
مطالبات معوق هستند و به دلایلی 
همچون شرایط اقتصادی و عوامل 
ناخواسته خود، امکان بازپرداخت 
مطالبات بانک را از دست داده اند، 
به شفافیت اعلام کند، به معنای 
آن است که این واحدها ورشکسته 
هس��تند؛ در حالی ک��ه برخی از 
آنها علیرغم این ش��رایط س��خت 
همچنان ادامه راه می دهند و سرپا 
بنابراین چنانچه اعلام  هس��تند، 
ورشکس��تگی آنها از سوی بانکها 
صورت گیرد، معضلات بس��یاری 

به دنبال خواهد داشت.
وی اظهار داش��ت: البته باید 
حس��اب این چنی��ن واحدها را از 
آن دس��ته از اف��رادی که وام های 
بانکی را صرف مواردی غیرتولیدی 
کرده و به دلال بازی و واسطه گری 

و خرید و فروش در برخی بازارهای 
مکاره پرداخته اند، جدا کرد و باید 
اش��د مجازات برای ای��ن چنین 
اف��رادی در نظر گرفته ش��ود. در 
حال��ی که اگ��ر در واحدی که به 
دلایلی غیر ارادی دچار مشکل در 
بازپرداخت مطالبات معوق بانکی 
ش��ده اس��ت، اعلام ورشکستگی 
ص��ورت گیرد، خس��ارات جبران 
ناپذی��ری در اقتصاد ایجاد خواهد 
ش��د، بنابراین باید نحوه برخورد 
با دارندگان مطالبات معوق بانکی 
نی��ز عاقلانه و منطقی و به دور از 

شتابزدگی باشد.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع 
و معادن تهران با انتقاد از افرادی 
که منابع بانکی را در غیر مصارف 
تعیین شده هزینه کرده اند، تصریح 
ک��رد: عده ای ب��ا دریافت وام های 
کلان از بانک ها، وارد بازار مسکن 
شده اند و آنطور که برخی آمارهای 
غیر رسمی حکایت دارد، از حجم 
مطالبات معوق 240 هزار میلیارد 

تومانی که هیچگاه از سوی منابع 
رس��می کشور و سیس��تم بانکی 
اعلام نش��ده اس��ت، میزان 120 
ه��زار میلیارد توم��ان، روانه بازار 
مس��کن شده که البته این به غیر 

از مسکن مهر است.
وی اظهار داش��ت: این افراد، 
مناب��ع بانک��ی را به س��مت بازار 
مس��کن روانه کرده اند و حال که 
ب��ازار این بخش، ب��ا رکود مواجه 
شده اس��ت، توانایی فروش ملک 
خریداری یا ساخته شده را ندارند و 
بنابراین امکان بازپرداخت مطالبات 
بانکی را نی��ز ندارند، بنابراین هم 
اکن��ون یکی از مش��کلات اصلی 
بانک ها که به دلیل همین حرکت 
برخی وام گیرندگان ایجاد ش��ده، 
این اس��ت که دارایی های جاری 
بانک ه��ا به دارای��ی ثابت تبدیل 
شده است و این امر، مشکل ارایه 
وام های جدید با استفاده از منابع 

بانکی را دو چندان می کند.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع 

و مع��ادن ته��ران ادام��ه داد: اگر 
عزم دولت این اس��ت که مشکل 
مطالب��ات معوق را حل کند، باید 
هرچ��ه س��ریعتر ای��ن موضوع را 
رسیدگی کرده و برای آن راهکاری 
عملیات��ی ارایه دهد، ضمن اینکه 
افرادی که از وام های بانکی س��وء 
استفاده کرده اند نیز مشخص بوده 
و باید با آنها به شدت برخورد شود 
و دولت نباید مسامحه داشته باشد.
وی اف��زود: در ای��ن زمین��ه 
پیشنهاد می ش��ود که کارگروهی 
ملی و فراقوایی برای حل مشکل 
مطالبات معوق بانکی باید تشکیل 
ش��ود که به ص��ورت واقع��ی، با 
متخلفان برخ��ورد و تلاش کرده 
که یکبار برای همیشه این موضوع 
را در کشور حل کند؛ چرا که هم 
اکنون به دلی��ل همین مطالبات 
معوق، مملکت قفل شده و تولید 
با مش��کلات زیادی به دلیل عدم 
دسترس��ی به مناب��ع مالی بانکی 

مواجه شده است.

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

120 هزار میلیارد تومان از معوقات بانکی
روانه بازار مسکن شده است

مع�اون روابط کار وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
گف�ت: در ابت�دای انق�لاب 
90درص�د  کار  ق�رارداد 
کارگران دائمی بود که امروز 
برعکس شده و قراردادهای 
90 درصد کارگ�ران، موقت 

شده است.
از  هفده ت��ن  سیدحس��ن 
بازبینی آئین نامه های س��ازمان 
تامی��ن اجتماعی ب��رای تامین 
نظرات کارگ��ران و کارفرمایان 

خبر داد.
مع��اون رواب��ط کار وزارت 
کار اظهار داش��ت: پیش از این 
کارشناسان تامین اجتماعی که 
با دغدغه کارگران و کارفرمایان 
آش��نا نبودند، این آئین نامه را 
بدون در نظ��ر گرفتن وضعیت 
واقعی حاکم بر فضای کارگری 

و کارفرمایی تدوین کرده اند.
هف��ده ت��ن تصری��ح کرد: 
برخ��لاف گذش��ته، در تدوین 
آئین نامه جدید این سازمان از 
نظرات نمایندگان تش��کل های 
کارگری و کارفرمایی اس��تفاده 

می شود.
وی خاطرنش��ان کرد: باید 
فضای مناسب 3 جانبه ای بین 
دولت، تش��کل های کارگری و 
کارفرمای��ی در حوزه کار ایجاد 

کرد.
این مقام مسئول در وزارت 
کار رف��ع دغدغه های کارگران 
را گام��ی ب��رای ایجاد توس��عه 
اقتصادی و رونق تولید دانست 
و اف��زود: تش��کل های کارگری 
در نهادهای تصمیم س��از دولت 
حضور ضعیف��ی دارند که این 
مس��ئله منجر به ضعیف ماندن 

این قشر شده است.
هفده تن علت حضور نداشتن 
تشکل های کارگری در نهادهای 
تصمیم ساز کش��ور از جمله در 

مجلس شورای اسلامی را ناشی 
از قدرت نداشتن آنها دانست و 
بیان داش��ت: این درحالی است 
که مجموعه های کارگری سهم 

مهمی در ارزش افزوده اقتصاد 
کشور و جامعه بر عهده دارند.

وی ب��ه ب��الا ب��ودن امنیت 
شغلی کارگران در ابتدای انقلاب 

اسلامی اشاره کرد و افزود: 90 
درص��د کارگ��ران در آن زمان 
قرارداد دائمی داشتند در حالی 
که ام��روز 90 درصد کارگران 

قرارداد موقت کار دارند.
مع��اون رواب��ط کار وزارت 
تع��اون، کار و رف��اه با تاکید بر 
اینک��ه اقتصاد کوچ��ک رانتی 
ب��دون کارآفرینی کش��ور نیاز 
ب��ه اصلاح دارد گف��ت: در این 
نوع اقتص��اد، عرضه بر تقاضای 
نیروی کار پیش��ی می گیرد که 
موجب تمایل کارفرمایان به عقد 
قراردادهای موقت کار می شود.

هفده تن تاکی��د کرد: باید 
شرایطی فراهم شود تا کارگران 
امروز به کارفرمایان فردا مبدل 
ش��وند. در ح��ال حاضر، حدود 
8هزار و 700 تشکل کارگری و 
کارفرمایی در کشور وجود دارد.

معاون وزارت کار و رفاه:

90 درصد کارگران قرارداد موقت کار دارند

نخس�ت وزیر روس�یه واردات 
از ای�الات  هرگون�ه موادغذای�ی 
متحده، اتحادیه اروپا، اس�ترالیا، 
کانادا و نروژ را ممنوع اعلام کرد.

ب��ه گ��زارش ف��ارس به نق��ل از 
راش��اتودی، دیمیتری م��دودوف در 
جلسه ای با حضور مس��ئولین وزارت 
کش��اورزی روس��یه، گفت: روسیه به 
طور کامل واردات گوشت قرمز، ماهی، 
طیور، میوه، س��بزیجات، شیر، پنیر و 
کلیه محصولات لبنی را از کشورهای 
مذکور ممنوع ک��رد. البته با توجه به 
ای��ن موضوع ک��ه توزیع کنندگان این 
محصولات از این کشورها هستند. این 

تصمیم دشواری است، این ممنوعیت 
در واردات غذای کودک تاثیری نخواهد 
روسیه  س��ابق  داش��ت. رئیس جمهور 
افزود: تحریم ها از ابتدای دیروز شروع 
ش��ده و ت��ا پایان 12ماه آین��ده ادامه 
خواهد داشت. اما اگر شرکای ما روابط 
سازنده را در همکاری ها از خود نشان 
دهند، ما نیز تمایل داریم ضرب الاجلی 
برای پایان این اقدامات مشخص کنیم.
دیمیتری م��دودف گفت: وزرای 
صنعت و بازرگانی و کشاورزی موظف 
هس��تند که بطور روزان��ه قیمت های 
محصولات در بازارها را مورد پایش قرار 
داده و ب��ه دولت گزارش کنند. وزارت 

کشاورزی، توسعه اقتصادی، صنعت و 
فدرال ضدانحصاری باید ارتباط خود 
را با نمایندگان زنجیره خرده فروش��ی 
و تولیدکنن��دگان تقویت کنند و طی 
جلس��اتی راه های جب��ران افت مقدار 
محصولات ذکر شده را بررسی نمایند.
وی با اش��اره به اینک��ه دکترین 
امنیت غذایی چهار سال قبل به تایید 
رئیس جمهور این کشور رسیده، گفت: 
افزایش تولید محص��ولات غذایی، به 
ش��کل موثری مورد توجه قرار گرفته 
اس��ت؛ برای مثال حجم تولید غلات، 
ش��کر، روغن گیاهی و س��یب زمینی 
درح��ال حاضر از حد آس��تانه ای که 

در این دکترین هدفگذاری شده بود، 
فراتر رفته اس��ت. در ادامه این جلسه 
خبرنگاران از فیودروف، وزیر کشاورزی 
روسیه، سوالاتی پیرامون برنامه کوتاه 
مدت این کش��ور برای تامین نیازهای 
غذایی داخلی و همچنین کش��ورهای 
جایگزین مدنظر برای همکاری دراین 

زمینه، مطرح کردند.
وزیر کش��اورزی روسیه در پاسخ 
به س��والات مطرح شده گفت: درحال 
حاضر جایگزین هایی برای تامین این 
محصولات انتخاب ش��ده اند، احتمالا 
گوش��ت و محص��ولات دامی را که در 
گذشته از اتحادیه اروپا وارد می کردیم، 

از کشورهای آمریکای لاتین تهیه کنیم 
مانند برزیل، اروگوئه، پاراگوئه، آرژانتین 
و بلاروس، ش��یر و لبنیات، کره و پنیر 
نیز از نیوزیلند و کش��ورهای آمریکای 
لاتین و سبزیجات ازکشورهای ترکیه، 
آرژانتین، ش��یلی، چین، ازبکس��تان، 
آذربایجان، گلابی و سیب از صربستان، 
آرژانتین، ش��یلی و چین و گیلاس و 
آلبالو، زردآلو و هلو هم از ازبکس��تان، 
 آذربایجان، تاجیکستان، رژیم اشغالگر 
قدس، ترکیه و ایران و مرکبات هم از 
مراکش، مصر، ترکیه و آفریقای جنوبی 

تهیه خواهد شد.
وزیر کشاورزی روس��یه در ادامه 

افزود: س��هم موادغذایی روسیه که از 
کشورهای تحریم کننده تامین می شد، 
بزودی کاهش می یابد. درحال حاضر 
کل نیاز مصرفی گوش��ت قرمز روسیه 
2/345 میلیون تن درس��ال است، که 
اتحادیه اروپ��ا، آمریکا و کانادا نزدیک 
به 59هزار تن از آن را تامین می کنند. 
روسیه بیشتر از برزیل و دیگر کشورها 

گوشت قرمز خود را وارد می کند.
این مقام مسئول در روسیه گفت: 
این به این معنی است که ما می توانیم 
مش��کلات را به سرعت برطرف کنیم 
طوری که حتی مصرف کنندگان این 

تفاوت را حس نکنند.

روسیه واردات هرگونه مواد غذایی از آمریکا و اروپا را ممنوع کرد

عضو هیئت مدیره شرکت نیکو 
با سنگین توصیف کردن هزینه ها و 
ضررهای ناشی از لغو قرارداد سوآپ 
نفت توسط دولت گذشته گفت: با 
کارهای حقوقی انجام شده موفق 
شدیم شکایت 97 میلیون دلاری 
ش�رکت کاس�پین از ای�ران را به 

5/5میلیون دلار کاهش دهیم.
محمود آستانه در نشستی خبری 
با انتقاد شدید از لغو یک طرفه قرارداد 
سوآپ نفت توسط دولت قبل اظهار کرد: 
تا سال 1389 عملیات سوآپ نفت به 
مدت 13 سال با موفقیت در حال انجام 
بود ام��ا به یکباره در مرداد س��ال 89 
فعالیت قطع ش��د که عواقب حقوقی 

نسبتاً سنگینی برای ایران داشت.
وی اف��زود: لغو یکطرف��ه قرارداد 
س��وآپ نفت ضررهای معنوی و مالی 
زیادی برای ایران داش��ت که البته به 
اعتقاد من ضررهای معنوی آن بسیار 
بیشتر بوده اس��ت چراکه اعتبار ما در 
بین ش��رکت های نفتی و س��وآپرهای 
منطقه حوزه خزر زیر سؤال رفت و اگر 
بخواهیم دوباره قراردادها را منعقد کنیم 
کار سختی خواهیم داشت. وی درباره 
شکایت شرکت کاسپین اویل ریسورسز 
از ایران توضیح داد: شرکت هایی مانند 
ویتول و دراگون اویل با اقدامات انجام 
ش��ده از شکایات علیه ایران صرف نظر 
کردند اما ش��رکت کاسپین ادعایی را 
مط��رح کرد که بی ربط بود و ما نیز به 
آن اعتقاد نداشتیم. شکایت این شرکت 
بر مبنای ادعای خس��ارت 97 میلیون 
دلاری بود که در نهایت با اقدامات انجام 
شده به 5/5 میلیون دلار کاهش یافت.
به گزارش ایسنا، عضو هیئت مدیره 
شرکت نیکو با اشاره به این که شرکت 
کاس��پین مدعی ش��ده ب��ود که قصد 
داشته س��الانه 17 هزار بشکه نفت را 

از طریق ایران طی قرارداد پنج س��اله 
سوآپ کند افزود: این در حالی بود که 
این ش��رکت حتی نتوانسته بود سقف 
قرارداد خود با ایران یعنی 3000 بشکه 
در روز را پر کند. ش��رکت کاس��پین با 
اقداماتی که انجام داد تمام حساب های 
ش��رکت نیکو را در کشورهای مختلف 
بس��ت و حتی اموال و ساختمان نیکو 
در س��وئیس را شناس��ایی کرد و روی 
آن دست گذاش��ته بود، ما هزینه های 
زیادی را متحمل شدیم تا این توقیف ها 
متوقف شود در نهایت شکایت کاسپین 
از ای��ران به دادگاه داوری رفت و ما در 
اتاق بازرگانی بین الملل 650 هزار یورو 
برای هزینه های مختلف صرف کردیم.

وی درباره تاریخچه س��وآپ نفت 
توس��ط ایران و مزایای آن توضیح داد: 
تا مرداد 89 ایران به مدت 13 سال در 
حال س��وآپ نفت بود که از این طریق 
توانسته بود با تعداد زیادی شرکت های 

نفتی و سوآپرها قرارداد امضا کند.
وی هدف بلندمدت اجرای سوآپ 
نفتی تبدیل ایران به هاب انرژي منطقه 
اعلام کرد و گفت: ما به س��وآپ صرفاً  
به عن��وان یک فعالی��ت اقتصادی نگاه 
نمی کنیم بلکه نگاه ما اس��تراتژیک و 
بلندمدت اس��ت. وی عنوان کرد: قرار 
بود نفت ش��رکت های حاش��یه دریای 
خزر از طریق خط لوله نکا به جاس��ک 
و ب��ه دریای آزاد انتق��ال پیدا کند که 
در همین زمینه با حدود 16 ش��رکت 
قرارداد بسته شد که بیشترین قرارداد 
نیز با شرکت ویتول به میزان 50 هزار 
بشکه بود. هدف ما این بود که ایران را 
به مرکز انتقال نفت منطقه تبدیل کنیم.
همچنی��ن  س��وآپ  گف��ت:  وی 
ای��ن منفعت را برای ایران داش��ت که 
می توانست نفت مرغوب تر را وارد کرده و 
در داخل مصرف کند و نفت با مرغوبیت 

کمتر را از جنوب کشور صادر کند که 
این کار نیز در هر بشکه دو تا سه دلار 

سود به همراه داشت.
وی در ادامه با اش��اره به این که در 
سه سال اخیر رقم هنگفتی ناشی از قطع 
عملیات س��وآپ به کشور تحمیل شد 
گفت: به عنوان مثال هزینه 170 میلیون 
دلاری انجام ش��ده برای خط لوله نکا 
به جاس��ک در این مدت بلا اس��تفاده 

ماند، نیروهای پایانه نکا نیز عملًا بدون 
اس��تفاده مانده اند و در این پایانه برای 
سوآپ 1/5 میلیون بشکه نفت ظرفیت 
س��ازی ش��د به طور کلی خط سوآپ 
هزینه های مستقیم و غیرمستقیم بسیار 
زیادی را به کشور تحمیل کرده که البته 

برآوردی برای آن در دست نیست.
به گفته وی، در دوران انجام عملیات 
سوآپ بیش از 880 میلیون دلار درآمد 

حاصل شد. وی با بیان اینکه وزیر نفت 
دستور اجرای عملیات سوآپ را داده و 
در همین راس��تا مذاکراتی با برخی از 
شرکت های حاشیه خزر در حال انجام 
است گفت:  البته شرایط احیای سوآپ 
دش��وار است و شرکت ها خواستار ارائه 
تضمین های سنگین برای اخذ مجدد 

قرارداد با ایران هستند.
وی دس��تور لغو سوآپ را بهترین 

خدمت به ترکیه دانست و گفت: ترکیه 
در حال تبدیل ش��دن ب��ه هاب انرژی 
منطقه است و هم خط لوله و هم خط 
نفت از این کشور در حال عبور کردن 
اس��ت. وی عنوان کرد: ما حتی اگر باز 
هم به س��وآپ ادامه می دادیم به دلیل 
تش��دید تحریم ها خود به خود سوآپ 
نفت متوقف می ش��د اما در آن حالت 
دیگر مش��کل حقوقی نداش��تیم بلکه 
ش��رکت های طرف قرارداد از عمل به 

تعهداتشان باز می ماندند.
وی همچنین ادعاهای اخیر وزیر 
نفت دولت احمدی نژاد مبنی بر این که 
عده ای در داخل ش��رکت های خارجی 
را تحریک به ش��کایت از ایران کردند 
تکذیب کرد و گفت: تمام تلاش ما این 
است که اعتماد از دست رفته را بازیابی 
کنیم، ایران امن تری��ن و نزدیک ترین 
محل برای سوآپ نفت است به دنبال 
جنگ قیمتی و مسائل اقتصادی برای 

بازگشت به بازار سوآپ نیز نیستیم.

سوآپ نفت دوباره آغاز می شود 

معاون وزیر نیرو با اشاره به آغاز مذاکرات با کشورهای حاشیه جنوبی 
خلیج فارس از احتمال آغاز صادرات برق ایران به ابوظبی امارات خبر داد.

هوشنگ فلاحتیان در گفت وگو با مهر درباره آخرین وضعیت توسعه تجارت 
برق ایران با کشورهای همسایه، گفت: در حال حاضر جمهوری اسلامی ایران با 
تمامی کشورهای همسایه که دارای مرز خشکی بوده، صادرات و تبادل برق دارد.

فلاحتیان با اش��اره به انجام مذاکراتی با کش��ورهای عربی حاش��یه جنوبی 
خلیج فارس به منظور صادرات برق، بیان کرد: با برخی از کشورهای حاشیه جنوبی 
خلیج فارس مذاکراتی شده و قرار است یک خط انتقال برق زیردریایی بین ایران 
و کشورهای عربی در بستر خلیج فارس ساخته شود. وی با بیان اینکه در مرحله  
اول اجرای این طرح برق ایران به امارات متحده عربی صادر خواهد ش��د، تبیین 

کرد: در فاز نخست این برق به ابوظبی امارات تحویل داده خواهد شد.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با اعلام اینکه به منظور توسعه مبادلات 
برقی با جمهوری آذربایجان پیش��رفت احداث یک خط انتقال جدید برق به 90 
درصد رسیده است، تصریح کرد: این خط جدید از ظرفیت انتقال 400 کیلوولت 

انرژی الکتریکی برخوردار است.
این مقام مس��ئول همچنین از ساخت یک خط جدید انتقال برق بین ایران 
و ارمنستان خبر داد و افزود: ساخت این خط جدید انتقال برق در مرحله تامین 
منابع مالی قرار دارد. معاون وزیر نیرو همچنین از مذاکره با وزارت نفت برای تعیین 
قیمت سوخت نیروگاه های خصوصی برق خبر داد و افزود: در صورت تعیین قیمت 
سوخت امکان صادرات برق توسط نیروگاه های بخش خصوصی و یک جهش در 

روند صادرات برق کشور فراهم می شود.
فلاحتیان با یادآوری اینکه هم اکنون به طور متوسط سالانه حدود 12 میلیارد 
کیلو وات س��اعت برق توسط ایران به کشورهای مختلف همسایه صادر می شود، 
تاکید کرد: همچنین سالانه حدود چهار میلیارد کیلووات ساعت برق وارد کشور 
می شود. این مقام مسئول در پایان خاطرنشان کرد: در مجموع در شرایط فعلی 
تراز تجارت برق ایران مثبت بوده و پیش بینی می شود حجم صادرات برق کشور 

با افزایش روبرو شود.
برای اتصال شبکه برق ایران به کشورهای عربی  حاشیه خلیج فارس همچون 
امارات، قطر و عمان باید حدود 180 کیلومتر خط انتقال 400 کیلوولتی در بستر 

خلیج فارس طراحی و احداث شود.

رئیس هیئت مدیره انجمن صنف�ی کاریابی های بین المللی با 
اشاره به طراحی و راه اندازی سامانه بانک اطلاعات ایرانیان شاغل 
در خارج از کشور گفت: شاغلان ایرانی خارج از کشور می توانند با 

ثبت نام در این سامانه از مزایای تشویقی برخوردار شوند.
حسن کرباسی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، از طراحی و راه اندازی 

سامانه بانک اطلاعات ایرانیان شاغل در خارج از کشور خبر داد.
وی تصریح کرد: این سامانه با همکاری و هماهنگی بین دستگاه های 
متولی از جمله دفتر هدایت نیروی کار و کاریابی ها، دفتر امور بین الملل، 
مرکز آمار و انفورماتیک وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و انجمن صنفی 
کاریابی های بین المللی ایران طراحی و راه اندازی شده و با بهره برداری از 
این سامانه مشکل هموطنان ایرانی شاغل در خارج از کشور برای تمدید 

یا صدور گواهینامه شغلی برطرف خواهد شد.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی کاریابی های بین المللی ایران بیان 
داشت: با راه اندازی این سامانه وزارت کار عملا به یکی از وظایف پیش بینی 
شده خود که در قانون حداکثر استفاده از توان فنی، مهندسی و تولیدی 
و اجرایی کشور مکلف به اجرایش بوده است و چندین سال متوقف شده 
بود، جامه عمل پوشاند و یکی از بزرگترین دغدغه های نیروهای کار ایرانی 

شاغل در خارج از کشور را برطرف کرد.
کرباسی ادامه داد: نیروهای کار ایرانی شاغل در خارج از کشور با ثبت نام 
در این سامانه می توانند پس از صدور گواهینامه شغلی توسط وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی از حمایت ها و موارد تشویقی پیش بینی شده از سوی 
قانونگذار در مصوبه فوق مثل معافیت از عوارض خروج از کشور، برخی از 

معافیت های گمرکی و بیمه تامین اجتماعی بهره مند شوند.
وی خاطرنشان کرد: افراد واجد شرایط می توانند با مراجعه به سامانه 
بانک اطلاعات ایرانیان شاغل در خارج از کشور و تکمیل اطلاعات و مدارک 

مورد نیاز، تقاضای صدور گواهینامه شغلی خود را ثبت کنند.

بانک اطلاعات ایرانیان شاغل 
در خارج کشور راه اندازی شد

مدیرعامل بورس کالا، فروش اموال مازاد بانک ها، اوراق سلف 
موازی استاندارد و توسعه صادرات را از راهکارهای بورس کالا برای 
خروج اقتصاد از رکود تورمی ذکر کرد و گفت در همین راستا قرار 

است رینگ صادراتی بورس کالا توسعه یابد.
حس��ین پناهیان در گفت وگو با خبرنگاران، درباره راهکارهای بورس 
کالا برای خروج از رکود تورمی افزود: بورس کالا بر اس��اس بسته خروج 

از رکود تورمی دولت سه راهکار را مدنظر قرار داده است.
وی اظهار داشت: در همین راستا قرار است فروش اموال مازاد بانک ها 
از ش��هریورماه از طریق ساز و کار بورس کالا اجرایی شود. وی ادامه داد: 
البته همکاری بانک ها با بورس کالا برای فروش اموال مازاد هنوز آغاز نشده 

اما مکاتباتی در این خصوص با بانک ها صورت گرفته است.
به گفته مدیرعامل بورس کالا، در ماده هش��ت لایحه پیشنهادی به 
مجلس ش��ورای اسلامی، بهره گیری از ساز و کار بورس کالا برای فروش 

اموال مازاد بانک ها مورد تاکید قرار گرفته است.
پناهیان، درباره دومین راهکار بورس کالا برای خروج از رکود تورمی، 
تصریح کرد: قرار اس��ت اوراق س��لف موازی استاندارد که هم اکنون برای 
سنگ آهن گل گهر راه اندازی شده برای سایر کالاها نیز منتشر شود و به 
این ترتیب قرار است این اوراق توسعه یابد. مدیرعامل بورس کالا اظهار 
داشت: از آنجا که توسعه صادرات کالاهای اصلی یکی از موارد مورد نظر 
اعلام ش��ده است، بورس کالا نیز در همین راستا توسعه رینگ صادراتی 

را در دستور کار قرار داده است.

راهکارهای بورس کالا 
برای خروج اقتصاد از رکود تورمی

ایران به امارات متحده عربی
برق صادر می کند

دبیر انجمن صنفی خدمات پس از فروش خودرو 
گفت: برخی از ش�رکت های واردکننده خودرو فقط 
ی�ک نمایندگی برای ارائ�ه خدمات پس از فروش به 

خودروهای وارداتی خود دارند.
عباس��علی غیاث��ی در گفت وگو با ایس��نا، اظهار کرد: 
متاس��فانه وضعیت ارائه خدمات پس از فروش خودروهای 
وارداتی مناسب نیست. وی با بیان این که طبق بررسی های 
انجام شده چهار ش��رکت واردکننده خودروی وارداتی هر 
ک��دام تنها دارای یک نمایندگی برای ارائه خدمات پس از 
فروش به خودروهای وارداتی خود هس��تند، خاطرنش��ان 
کرد: این به آن معنی اس��ت که خریداران این خودروهای 
وارداتی مجبورند برای دریاف��ت خدمات گارانتی، وارانتی 
و تعمیر خودرو از هر نقطه کش��ور تنها به یک نمایندگی 

مراجعه کنند.

دبیر انجمن صنفی خدمات پس از فروش خودرو ادامه 
داد: همچنین چهار شرکت واردکننده خودرو نیز دارای پنج 
تا هشت نمایندگی ارائه خدمات پس از فروش هستند که 

این تعداد نیز مناسب نیست.
وی افزود: برخی از ش��رکت های واردکننده خودرو نیز 
بیش از 10 نمایندگی ارائه خدمات پس از فروش دارند که 
البته به اس��تانداردهای مدنظر در قانون حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان خودرو مبنی بر وجود حداقل یک نمایندگی 

خدمات پس از فروش در هر استان کشور، نرسیده اند.
غیاثی با بیان این که باید وضعیت خدمات پس از فروش 
خودروهای وارداتی بهبود یابد، تصریح کرد: مصرف کنندگان 
هن��گام خرید خودرو حتماً وضعیت خدمات پس از فروش 
آن را بررس��ی کنند تا پس از آن دچار مشکل برای تعمیر 

خودروی خریداری شده نشوند.

س�ریال پرداخت نکردن سود شرکت های بورسی مدتها است که در 
بورس تهران کلید خورده و برخی از آنها برخلاف قانون و جدول تقسیم 

سود به طریق مختلف از پرداخت سود طفره می روند!
در شرایطی که اوضاع بورس تهران نابسامان شده و سرمایه سهامداران از بین 
رفته برخی سهامداران به تقسیم سود نقدی در مجمع دلخوش کرده و قصد دارند تا 
از این طریق زیان هنگفت خود را اندکی جبران کنند اما برخی شرکتها از پرداخت 
سود نقدی خودداری کرده و برخلاف تصویب مجمع سودی پرداخت نمی کنند!

سهامداران می گویند، برخی شرکتها سود اعلام کرده اما پرداخت نمی کنند، 
برخی می گویند سود به حساب واریز اما پرداخت نشده است، برخی ها تلفن شرکت 
را پاس��خ نمی دهند برخی هم با مراجعه به بانک با این پاسخ مواجه می شوند که 

این شرکت سودی برای واریز اعلام نکرده است!
برخی شرکت ها نیز در رسانه ها زمان پرداخت سود را اعلام می کنند ولی در 
عمل آن را نمی پردازند به طوری که برخی ش��رکتها در بازار سرمایه وجود دارند 
که سود سال 1388 را در سال 1391 داده و سود سال 1390 را تاکنون پرداخت 
نکرده اند، برخی نیز تلفن بخش سهامداری خود را پاسخ نمی دهند و سهامداران 

نمی دانند چطور باید طلب چند ساله خود را از شرکتها بگیرند.
برخی س��هامداران معتقدند که کسی زورش به شرکت ها نمی رسد و آنها هر 
طور بخواهند با س��هامداران برخورد می کنند زیرا برخی شرکتها در مجمع سود 
تقسیم کردند ولی با مراجعه به شرکت با این پاسخ مواجه می شوند که هنوز سود 

سال پرداخت نشده و پرداخت سود سال 1392 نیز مشخص نیست!
این موضوع در حالی موجب نارضایتی و عصبانیت برخی س��هامداران شده و 
بیشترین شکایات سهامداران را در پی داشته که تاکنون اقدام عملی برای جلوگیری 
از تکرار این س��ریال در بورس تهران صورت نگرفته و برخی از شرکتهای بورسی 
بدون توجه به مقررات به راحتی از سود پرداختی در مهلت قانونی طفره می روند.
در این راس��تا روح الله حس��ینی مقدم - مدیر امور ناشران شرکت بورس - در 
گفت وگو با ایسنا در خصوص علت پرداخت نکردن سود سنوات گذشته با طرح این 
سوال که چرا سهامداران از این موضوع شکایت نمی کنند؟ گفت: اگر سهامداران 
طبق تقویمی که شرکت اعلام کرده و در مجمع به تصویب رسانده از نحوه پرداخت 
سود شکایتی دارند می توانند از درگاه سایت seo.ir شکایت خود را مطرح کنند 

تا پیگیری های لازم صورت بگیرد.
وی افزود: سازمان و شرکت بورس در خصوص درست بودن نحوه تقسیم سود 
طبق برنامه زمان بندی بس��یار جدی بوده و اگر از ش��کایتهای اعلام شده به این 
جمع بندی برس��د که قصور از شرکتها بوده، اجازه برداشت به هیئت داوری داده 
می شود تا سود سهامداران را پرداخت کنند، لذا این انتظار می رود تا اگر کسی در 
این خصوص شکایتی دارد حتما موضوع را از طریق این درگاه اطلاع رسانی کند.

وی درپاسخ به این سوال که آیا تاکنون شکایتی در این خصوص مطرح نشده 
گفت: شکایاتی از این طریق صورت گرفته ولی متاسفانه بخشی از این شکایت ها 
مربوط به عدم ارائه اطلاعات درست از سوی متصدیان بانکها است به طوری که 
فرایند تش��ریفات واریز س��ود نقدی از سوی شرکت انجام شده اما متصدی بانک 

اطلاعات درستی به سهامدار ارائه نکرده است.
این مسئول شرکت بورس اظهار کرد: بنابراین شکایتها نشان می دهد که برخی 
شرکتها تا حدود زیادی کار خود را به درستی انجام داده اند ولی در بخش نهایی 
که بانکها باشد با مشکلاتی مواجه شده ایم. لذا اگر سهامداران شکایت های خود را 
از این طریق ارائه کرده و یا کتبا به بورس ارسال کنند، شرکت بورس موضوع را 

بررسی و نسبت به حل مشکل اقدام می کند.
حسینی مقدم با تاکید بر اینکه قطعا طبق قوانین موجود با ناشرین متخلف 
برخورد خواهد شد، در پاسخ به این سوال که چرا شرکت بورس از عدم پرداخت 
به موقع سود شرکتها مطلع نیست، اظهار کرد تا زمانی که شکایتی در این خصوص 
صورت نگیرد شرکت بورس تصور می کند که شرکتهای بورسی تمام تشریفات ارائه 
ش��ده در مجمع و فرایند بعد از آن را به درس��تی انجام می دهند. وی اضافه کرد: 
این در حالی اس��ت که اگر بعد از انجام ش��کایت، مشکل مورد بررسی قرار گرفته 
و این جمع بندی حاصل شود که شرکت در این خصوص تخلف کرده مطمئنا بر 
اساس مقررات با شرکت برخورد شده وحتی طبق ماده 37 دستورالعمل پذیرش، 
ش��رکت را موظف می کنیم تا تقسیم سود خود را از طریق شرکت سپرده گذاری 

مرکزی انجام دهد و سپرده گذاری سود را بین سهامداران تقسیم کند.
مدیر امور ناش��ران شرکت بورس با اشاره به اینکه تکالیف مجمع شرکتها باید 
رعایت شود و نظارت در خصوص مجمع با قانون تجارت است، تاکید کرد: سهامدارانی 
که مشکل  سود نقدی دارند مشکل خود را انعکاس دهند تا به سود خود دست یابند.
اما در این س��ریال تکراری این س��وال مطرح می شود که چرا بعد از تصویب 
تقسیم سود در مجمع، 8 ماه فرصت پرداخت سود به شرکتها داده می شود؟ این 
زمان باعث می شود که شرکتها از این فرصت طلایی استفاده کرده و پرداخت سود 
خود را با تاخیر چند ماهه انجام دهند  تا مبلغ پرداخت سود در حساب شرکت 
باقی مانده و شرکتها خودشان سود آن را دریافت کنند؛ پس چرا تا زمانی که این 

فرصت طلایی را برای کسب سود دارند از آن استفاده نکنند!
به همین جهت علاوه بر اصلاح قانون باید مشوق هایی برای شرکتهایی که سود 
خود را به موقع و حتی زودتر از موعد مقرر پرداخت می کنند در نظر گرفته شود تا 
شرکتها نسبت به پرداخت به موقع سود ترغیب شوند. همچنین باید برای شرکتهایی 
که نسبت به پرداخت سود خود تعلل می کنند به ازای مدتی که سود پرداخت نکرده اند 
مجازات هایی همچون گرفتن مالیات و یا تعلق گرفتن بهره روزشمار در نظر گرفته شود 
تا شرکتها از زیرپرداخت سود در نروند. بنابراین سازمان بورس به جهت حفظ حقوق 
سهامداران و عمل کردن به وظیفه خود باید هر چه زودتر مقرراتی برای پرداخت سریع 
و به موقع سودها وضع کرده و با شرکتهایی که تخلف می کنند به شدت برخورد کند 

تا سهامداران خرد را از سردرگمی نجات دهد.

شرکت های بورسی سود پرداخت نمی کنند
سهامداران به کجا شکایت کنند

دبی�رکل انجمن خرم�ای ایران گفت: بع�داز ماه برخی واردکنندگان خودرو فقط یک نمایندگی خدمات دارند
رمضان به دلیل وجود دلال ها قیمت خرما بالا بود اما 
اکن�ون با توجه به کاهش تقاض�ا قیمت ها افت نازلی 

داشته است.
علی اصغر موس��وی در گفت وگو با ایسنا، ضمن انتقاد از 
بی توجهی وزارتخانه های جهاد کشاورزی و صنعت و تجارت 
به س��ودجویی دلالان خرما، از کاهش بیش از 60درصدی 

قیمت خرما پس از ماه رمضان خبر داد و افزود:
در ماه رمضان خرما 700-600 گرمی به قیمت 5000 تا 
6000 تومان در بازار عرضه می شد درحالی که اکنون همین 

بسته ها 2000 تومان فروخته می شود.
وی ادامه داد: افرادی که این کار را می کنند قصد دارند 
خرما را به قیمت نازل تری از نخلداران بخرند که این مسئله 

موجب تحمیل ضرر و زیان به نخلداران شده است.
دبی��رکل انجم��ن خرم��ای ای��ران قیمت خرم��ا را در 
نخلستان های کرمان کیلویی 2200 تومان و در نخلستان های 

بندرعباس کیلویی هزار تومان عنوان و اظهار کرد: این قیمت 
به نسبت هزینه های نخلداران هیچ توجیهی ندارد.

وی راهکار تنظیم بازار خرما را خروج دلال ها از بازار این 
محصول عنوان کرد و گفت: تاکنون پیگیری های بس��یاری 
برای رفع این مس��ئله داشته ایم اما وزارت صنعت و تجارت 
واکنش��ی  به این موضوع نش��ان نمی ده��د و وزارت جهاد 

کشاورزی نیز توجه چندانی به این بخش ندارد.
دبیرکل انجم��ن خرمای ایران اعلام ک��رد: با توجه به 
ش��رایط می توان گفت قیمت خرما  2000 تا 3500 تومان 
در بازار برای مصرف کننده عرضه می شود که البته می توان 
خرما را تا بسته ای هزار تومان هم در دستفروشی ها تهیه کرد.

موسوی راه حل این مشکل را تشکیل مجدد ستاد خرمای 
کشور و ارائه کمک های مالی و تسهیلات به کارخانه ها برای 
بس��ته بندی خرما عنوان و اظهار کرد: باید بتوان بازار خرما 
را ساماندهی و با ایجاد برنامه ریزی هایی خرمای ایرانی را به 

طور رسمی وارد بازار بین المللی کرد. 


